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Uitnodiging 

Jaarvergadering Vogelwacht  Balk  & omstreken 
Datum wordt i.v.m de Corona maatregelen nog nader bepaald. 

Plaats: De Treemter te Balk  Aanvang: 19.30 uur 

 

Agenda 

    1.  Opening. 

    2.  Ingekomen stukken en mededelingen. 

    3.  Notulen vorige vergadering op 11 maart 2020.  

    4.  a. Verslag penningmeester. 

      b. Verslag en benoeming kascommissie. 

    5.  Bestuursverkiezing: Dit jaar is penningmeester Jan-Willem Kooistra 

 afgetreden en opgevolgd door Janny de Boer. 

 Bestuursleden Age van der Meer en Gerard Jellema zijn afredend en  

 beiden niet herkiesbaar. 

    6.   Verslag Werkgroep  Weidevogels. 

    7.   Verslag Werkgroepen Kerkuilen en Roofvogels. 

    8.   Verslag Jeugdvogelwacht 

    9.   Stand van zaken plan Lutsmond Noord 

 10.  Excursie. 

 11.  Rondvraag. 
        

          Pauze 
 

12.  Programma volgt als duidelijk is, dat de bijeenkomst 

  door kan gaan.  

13.    Sluiting. 
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Van de voorzitter/Fan de foarsitter 

Wat een uitzonderlijk jaar hebben we achter de rug. Door de beperkingen 

vanwege de corona konden alle voorgenomen activiteiten niet doorgaan. 

Dus geen fietsexcursies naar het Weidevogelgebied De Warren, geen 

excursie voor de leden, niet met de jeugd naar de weidevogels of de natuur 

in, geen Jeugdvogelwachtdei en al de overige activiteiten.  

 

Het bestuur heeft daarom besloten deze activiteiten door te schuiven naar 

volgend jaar. In de hoop en verwachting dat de coronamaatregelen het dan 

wel zullen toestaan.  

 

Met inachtname van de coronamaatregelen was ons bestuur wel bij machte 

om over belangrijke (lopende)zaken nog een paar keer te vergaderen. Met 

name de ontwikkelingen rondom het ‘Bestemmingsplan Balk recreatie-

villa’s Lutsmond Noord’ versus het succesvolle Weidevogelkansgebied De 

Warren vroeg veel energie en aandacht. Daar tussendoor hebben wij ook nog 

een excursie naar het plangebied voor de gemeenteraadsleden van De Fryske 

Marren weten te organiseren. Hierover hebben wij u via de Informatiebrief 

van 11 september 2020 geïnformeerd.  

 

De vervolg informatie vindt u verderop in het Jaarboek.  

 

In verband met de belangeloos uitgevoerde contraexpertise ‘Weidevogel-

verstoringsonderzoek’ in het proces tegen het ‘Bestemmingsplan Balk re-

creatievilla’s Lutsmond Noord’ door Eelke Folmer en het belangeloos prin-

ten en kopiëren van de Informatiebrief van 11 september door Dieuwke Mel-

chers, wil ik beiden daarvoor hartelijk dank zeggen.  

 

In tegenstelling tot andere berichten, was het voor onze Vogelwacht een 

redelijk goed weidevogelseizoen, ondanks het extreem droge voorjaar en de 

predatie. Vanwege de droogte hebben wij ook op tijd een tweede waterpomp 

op zonne-energie voor greppelvernatting in de weilanden kunnen inzetten.  

 

Mede daardoor en dankzij ‘de harde kern’ van onze zeer gemotiveerde 

vrijwillige weidevogelnazorgers hebben we de stijgende lijn in de toename 

van grutto, kievit en tureluur in het Weidevogelkansgebied De Warren weten 

vast te houden. Niet voor niets mogen we spreken van één van de 

succesvolste Weidevogelkansgebieden van Friesland. 
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Wat trouwens dit jaar ook opviel was een opvallende toename van grutto’s 

en kievitennesten in de ‘Groote Noordwolderpolder’ tussen Oudega en de 

Fluessen. Ook daar trachten een paar boeren door greppelvernatting hun 

weilanden geschikter te maken voor weidevogels. Dank daarvoor. 

 

Voorts deel ik u mee dat het bestuur, als gevolg van de coronamaatregelen, 

heeft besloten de Algemene Ledenvergadering(ALV) uit te stellen tot mei-

juni 2021. Afhankelijk van de dan geldende maatregelen zullen wij u ruim 

van tevoren daarover berichten en de datum doorgeven.  

 

Om de continuïteit van besturen onder deze uitzonderlijk omstandigheden te 

waarborgen voelt het bestuur zich genoodzaakt enkele besluiten te nemen, 

welke anders eerst zouden moeten worden voorgelegd aan u leden. Bij de 

eerstvolgende ALV zullen wij daarop terug komen en deze, zij het achteraf, 

aan u voorleggen. 

 

Het gaat hierbij om het besluit de tijdelijke penningmeester, mevrouw Janny 

de Boer, officieel tot penningmeester te benoemen. Dit als gevolg van de 

aflopende zittingstermijn en het zich niet herkiesbaar stellen van de huidige 

penningmeester Jan Willem Kooistra. Waarbij ik wil vermelden dat wij zeer 

ingenomen zijn met het feit dat Jan Willem bereid was het financiële 

boekjaar 2020 nog af te ronden. Dank daarvoor ! 

 

Voorts gaat het om de invulling van twee vacatures in het bestuur door het 

vertrek van Age van der Meer en begin 2021 de aflopende zittingstermijn 

van Gerard Jelgersma. Beide bestuursleden hebben aangegeven zich niet 

herkiesbaar te stellen, maar zich wel volledig te blijven inzetten voor de 

Vogelwacht.  

 

Het bestuur zal dan ook naarstig op zoek moeten gaan naar nieuwe bestuurs-

leden, maar ook naar vrijwilligers ter ondersteuning van de verschillende 

werkgroepen.  

 

Wij doen dan ook bij deze een dringend beroep op u leden om te kijken of u 

zichzelf zou willen aanmelden en/of iemand uit uw buurt of familie- en 

vriendenkring personen m/v weten, welke belangstelling zou kunnen hebben 

als vrijwilliger. Het moet toch in deze bijzondere tijd heerlijk zijn om lekker 

buiten met de jeugd, de (weide)vogels, het ringen van roofvogels en uilen en 

alle andere dieren (en planten)bezig te zijn!  
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Diegenen kunnen zich vrijblijvend aanmelden (ook voor nadere informatie 

en vragen) via u leden of rechtstreeks telefonisch of per mail bij de 

Vogelwacht Balk e.o. Zij zullen terecht komen bij een gezellige en zeer 

gemotiveerde Vogelwacht. 

 

In verband met de financieel moeilijke tijden voor onze sponsoren als gevolg 

van de coronamaatregelen, heeft het bestuur de sponsoren van het Jaarboek 

aangeboden om éénmalig zelf de kosten te dragen voor hun advertenties. 

Daar is met instemming en waardering door de sponsoren op gereageerd !  

  

Mag ik er verder op wijzen dat de Stichting Agrarisch Natuurfonds Fryslân 

van de Bond van Friese Vogelwachten (BFVW) nog steeds een beroep op 

de Vogelwachten doet om bij het horen van het voornemen tot bedrijfsbe-

ëindiging van boeren met agrarisch cultuurland dit bij de Stichting te willen 

melden.  

 

Voor zover de vrijwillige werkzaamheden door de coronamaatregels wel 

mogelijk waren vindt u hiervan verslag in het Jaarboek van de verschillende 

werkgroepen en tevens het financiële verslag.  

 

Bij deze doe ik ook nog een oproep aan u: als u een e-mailadres heeft,  

wilt u dat dan s.v.p. aan ons doorgeven  via vogelwachtbalk@hotmail.com. 

Dat bespaart namelijk onze vrijwilligers en de ledenadministratie veel tijd 

en energie. 

 

Mede namens het bestuur wil ik onder deze 

zeer moeilijke omstandigheden mijn grote 

waardering en dank uitspreken voor alle 

inzet van de (bestuurs)leden en vrijwil-

ligers.  

 

Tot slot wens ik u en de uwen een vooral 

gezond en vogelrijk jaar 2021 toe. In de 

hoop en verwachting u weer op onze jaar-

vergadering in mei-juni  te mogen ontmoe-

ten. 

 

Pieter Veenstra 

 

mailto:vogelwachtbalk@hotmail.com
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Vervolg informatie ‘Bestemmingsplan Balk recreatievilla’s 

Lutsmond Noord’ versus Weidevogelkansgebied De Warren 

Aansluitend op de Informatiebrief van 11 september 2020 aan de leden, 

stellen wij u hierbij op de hoogte van wat er zich daarna heeft afgespeeld, 

wat de tussenstand is en wat het bestuur wil bereiken. 

 

Zoals u in de Informatiebrief heeft kunnen lezen zijn de grootste bezwaren 

in onze Zienswijze tegen het ontwerpbestemmingsplan‘Balk recreatie-

woningen Lutsmond Noord’ het verloren gaan van ca 5 ha Weidevogel-

kansgebied, een grotere verstoring van het Weidevogelkansgebied De 

Warren dan werd aangegeven en de discutabele kwaliteit van de onder het 

plan liggende ecologische beoordeling over de aanwezigheid van (be-

schermde) dieren en planten. 

 

Wat betreft ons vermoeden dat er een veel grotere weidevogelverstoring zou 

optreden dan de aangegeven 1.01 ha in de ecologische beoordeling hebben 

wij, voordat de gemeenteraad op 16 september 2020 een besluit zou nemen 

over het bestemmingsplan, een tegenonderzoek(contra expertise) laten 

uitvoeren door deskundige Eelke Folmer. Wat hij belangeloos, als donatie, 

heeft uitgevoerd voor de Vogelwacht Balk e.o. 

 

Ons vermoeden werd door dat onderzoek bewaarheid. Uit zijn rapport 

getiteld ‘Verstoring weidevogels bij Lutsmond Noord’ blijkt dat er met twee 

maten is gemeten door de provincie bij de berekening van de (ex-

tra)verstoring van het Weidevogelkansgebied De Warren in het Bestem-

mingsplan ‘Balk recreatiewoningen Lutsmond Noord’. In plaats van 1.01 ha 

blijkt het om meer dan 5 ha verstoring te gaan. Op 15 september hebben wij 

het rapport zowel naar het gemeentebestuur, als het provinciebestuur 

gestuurd. De provincie en het gemeentebestuur hebben de foutieve bereke-

ning inmiddels toegegeven.  

 

Als gevolg van de onderzoeksresultaten werd tijdens de raadsvergadering op 

16 september 2020 het besluit over het betreffende bestemmingsplan van de 

agenda gehaald. Op 18 september 2020 kregen wij bericht van de gemeente, 

dat de gemeenteraad van De Fryske Marren(DFM) op 16 september 2020 

geen besluit omtrent de vaststelling van het bestemmingsplan ‘Balk 

recreatiewoningen Lutsmond Noord’  heeft genomen. De besluitvorming is 

uitgesteld in afwachting van een nieuwe berekening door de provincie 

Fryslân over de weidevogelcompensatie. 
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Op 22 september 2020 heeft de Vereniging van Eigenaren van Bunga-

lowpark Markant, mede namens melkveehouder Douwe Albada en de Vo-

gelwacht, een petitie gestart met het verzoek deze te willen ondertekenen om 

daarmee gesteund te worden in ons streven om de bouw van luxe recrea-

tiewoningen op die locatie niet ten koste te laten gaan van de weidevogels 

en de natuur. Eind december 2020 bij het sluiten van de petitie hadden bijna 

1600 personen getekend ! Het is de bedoeling dat deze petitie te zijner tijd 

aan de gemeenteraad wordt aangeboden. 

 

Na meerdere verzoeken van onze kant voor een gesprek met de gedeputeerde 

Hoogland van de provincie kregen wij uiteindelijk een uitnodiging voor een 

gesprek op 2 oktober. Hierbij waren verder aanwezig de heer De Jong, wet-

houder van de DFM en totaal 4 ambtenaren. Van onze kant waren aanwezig 

Eelke Folmer, Marion Nierstrasz, secretaris van de Vogelwacht, en onder-

getekende. 

 

Het gesprek ging ondermeer over de toelichting van de Zienswijze van de 

Vogelwacht op het ontwerpbestemmingsplan. Het excuus van de heer 

Hoogland op de gemaakte fout in de berekening van het compensatiebedrag 

door de provincie. En de mededeling dat bij een positief besluit over het 

bestemmingsplan de compensatie gelden volledig in het gebied zelf besteed 

mogen worden.  

 

Met het verzoek aan de Vogelwacht om te willen komen met een bestedings-

voorstel voor het compensatiebedrag. Van onze kant is alleen toegezegd dat 

in het bestuur van de Vogelwacht te zullen bespreken, maar wel verwijzend 

naar het grote belang van de zienswijze, onze leden, donateurs en onder-

tekenaars van de petitie. Waarbij wij aangaven, ondanks het feit dat wij als 

belanghebbende in de planvoorbereiding nooit gekend zijn, de bereidheid 

hebben tot het meedenken aan een (gewijzigd)plan, in overeenstemming met 

het provinciaal- en gemeentelijk beleid. Echter met als uitgangspunt/ 

kaderstelling geen onttrekking en verstoring van het Weidevogelkansgebied, 

behoud van het leefgebied van de overige (beschermde)dieren en planten en 

de biodiversiteit in het plangebied. Beide bestuurders zegden toe om 

opnieuw in gesprek te gaan met de projectontwikkelaar Kontour om te kijken 

of er toch niet minder verstoring voor de weidevogels mogelijk is in het plan.  

 

Op 29 oktober 2020 is een antwoordbrief door ons verstuurd naar de gedepu-

teerde Hoogland, welke was toegezegd in het gesprek van 2 oktober.  
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Hierin zeggen wij dat het bestuur besloten heeft geen medewerking te ver-

lenen aan de besteding van het door gedeputeerde voorgestelde extra com-

pensatiebedrag weidevogelverstoring als gevolg van een verkeerde bere-

kening. De reden is hiervoor dat het zou betekenen dat wij dan automatisch 

zouden instemmen met het huidige plan. En als bestuur staan wij nog steeds 

achter onze zienswijze c.q. bezwaar(en velen met ons) met betrekking tot het 

huidige planvoorstel ‘Bestemmingsplan Balk recreatievilla’s Lutsmond 

Noord’. Wij vinden dat het plan niet ten koste mag gaan van weidevogels, 

biodiversiteit, natuur in het waardevolle open cultuurlandschap. Bovendien 

hebben wij aangetoond dat de onderbouwing van het voorliggende plan 

onjuistheden bevat en dat de onderbouwing van de WUR en A&W geen 

solide wetenschappelijke basis biedt voor een verstoringsafstand van 200 m. 
 

Weliswaar is de rekenfout hersteld, maar men blijft vasthouden aan de Ver-

ordening Romte waarin de verstoringsafstand van slechts 200 m is vastge-

legd. Derhalve beschouwen wij het verder als een zaak tussen het provincie- 

en gemeentebestuur, als zijnde het bevoegd gezag. 
 

Op 12 november 2020 hebben wij, op verzoek van een aantal raadsleden, 

een kopie van de antwoordbrief aan de gedeputeerde aan de fractievoor-

zitters van de DFM gestuurd. Het zelfde verzoek kwam ook van een aantal 

Statenleden. Ook daar is een kopie van de brief naar de fractievoorzitters van 

de Provinciale Staten gestuurd. 
 

Er even tussendoor en gelijktijdig ook interessant is de vermelding van de 

brief, d.d. 15 december 2020, van mevrouw Carola Schouten, minister van 

Landbouw Natuur en Voedselkwaliteit aan de Tweede Kamer.  

Citaat: 
 

(Met deze brief informeer ik uw Kamer over de wijze waarop het Aanvalsplan 

Grutto uitgevoerd kan worden. De verantwoordelijkheid voor het weidevogel-

beleid ligt met de decentralisatie van het Natuurbeleid in beginsel bij de pro-

vincies. Om dit beleid succesvol te maken is samenwerking tussen de verschil-

lende overheden met lokale kennishouders als terreinbeheerders en natuuror-

ganisaties en met de boeren zelf van belang en noodzakelijk. 

Deze samenwerking is niet nieuw. Overheden, de agrarische collectieven, ter-

rein beherende organisaties en natuurorganisaties werken in de weidevogel-

gebieden met veel inzet en passie, ondersteund door vele vrijwilligers, aan het 

behoud van de weidevogels waarvan de grutto het icoon is. Het aanvalsplan 

grutto en de initiatiefnota “weidse blik op de weidevogels” komen op een goed 

moment om een extra impuls te geven aan het weidevogelbeleid.) 
 

Tot zover de (vervolg)informatie in 2020. Wordt vervolgd.……… 
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Wat het bestuur wil bereiken met haar zienswijze/bezwaar is het behoud van 

het steeds kleiner worden leefgebied van onze kwetsbare weidevogels, de 

overige (beschermde)dier- en plantensoorten en daarmee de biodiversiteit. 

Voorts hopen wij hierdoor dat erbij toekomstige ruimtelijke plannen in het 

vervolg planologisch rekening wordt gehouden met de aanwezigheid van 

kwetsbare flora en fauna. Tenzij er sprake is van een (groot) openbaar maat-

schappelijk belang. 

 

Mocht er naar aanleiding van deze informatie nog vragen zijn of behoefte 

aan toelichting nodig zijn, laat het ons weten ! 

  

Met vriendelijke groet, mei freonlike groetnis,  

 

 

Het bestuur van Vogelwacht Balk en omstreken. 
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Verslag  Algemene ledenvergadering  van de “Vogelwacht 

balk en omstreken” gehouden op 11 maart 2020  in de 

Treemter te Balk om 19.30 uur  

Aanwezig: 25 leden en 7 bestuursleden. 

Afwezig met kennisgeving: ereleden Auke Volbeda en van de leden Gjalt 

Bergsma, Jannie de Boer en Thomas Dijkstra. 

 

1. Opening  

De voorzitter,  Pieter Veenstra, opent de vergadering en heet alle  leden  van 

harte welkom. Deze avond wordt weer op dezelfde wijze ingevuld als vorig 

jaar, eerst een korte vergadering en om 20.30 begint het PR gedeelte voor 

iedereen toegankelijk met de presentatie  Johan Deinum over “De ontwikke-

ling van de weidevogels in De Warren”. Vervolgens begint hij met de agenda 

van de vergadering. 

  

2. Ingekomen stukken en mededelingen 

* Een uitnodiging van de Aaisikersklub “De Âld Hij fan Deersum” die in 

april 100 jaar bestaat. Dit wordt gevierd met een jubileum programma van 

19 t/m 26 april. Bij de opening op 19 april wordt  via de motorboot van 

Poppenwier het jubileumboek “Warkeweet” van Gjalt de Groot naar 

Deersum gebracht en daar aangeboden aan Germ Gerbrandy, senator van de 

Eerste Kamer. Van 20 t/m 26 april is er dagelijks van 17.00-21.30 uur een 

tocht met een praam van Deersum, waar eerst het standbeeld van de Aaisiker 

wordt bezocht met een slokje ”Warkeweet” naar Poppenwier. Daar is Gjalt 

de Groot met zijn boek en wordt er de maaltijd genuttigd van Potstro mei 

sjerp en bret spek. De kosten hiervoor bedragen € 25. 

 

* Het jaarverslag van de BFVW en de uitnodiging van de ALV op 6 maart 

2020 te Wommels. Ook nu weer krijgt de vogelwacht 1 exemplaar en de 

digitale versie is te verkrijgen bij de bestuursleden.   

De ALV vond nu weer plaats voor onze jaarvergadering en is bezocht door 

Pieter Veenstra en Marion Nierstrasz. Pieter doet verslag.   Het was een weer 

een grote opkomst, rond 150 mensen! Een algemeen probleem is de ver-

grijzing en weinig nieuwe leden. De BFVW wil bijspringen voor onder-

steuning via de regio coördinator, voor ons Klaas de Jager.  Er is een oproep 

tot samenwerking met de buurt vogelwachten. Tevens wil men, zoals ook 

met de jeugdvogelwacht, breder kijken in de gehele natuur, ook insecten, 

plantengroei etc. erbij betrekken. 
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De drone cursus is vol, er komt een 2e bij per gebied. Het vraagt wel veel 

van de mensen, kost veel tijd en vroeg op! 

Er is een verzoek van Groningen van het Gruttoproject. Men wil graag 

uitbreiding met onderzoek naar de kievit. 

De Stichting Agrarisch Natuurfonds is bezig met de aankoop van het gebied 

van Murk Nijdam. De lening van € 25.000 is omgezet in een schenking en 

daarmee is 2,5 van de 3 ha aangekocht. 

 

* Mededeling van de voorzitter: De vogelwacht heeft 2 brieven geschreven 

aan de Gemeente De Fryske Marren. De eerste betreft de aanschaf van 

nestkastjes in verband met de bestrijding van de eikenprocessierups. De 

gemeente beslist hier volgend jaar over. De tweede brief gaat over het 

bestemmingsplan Lutsmond Noord, waar met de uitbreiding 3000 m2 

weiland opgeofferd zal worden, landschap van weidevogels en natuur. 

 

* Mededeling van de secretaris: we hebben van de BFVW het verzoek 

gekregen om in 2021 de jeugdvogelwachtdag te organiseren. Hierop hebben 

we positief gereageerd. 

 

* Als PR materiaal hebben we pennen aangeschaft, die uitgedeeld kunnen 

worden aan nieuwe leden. Aan de aanwezige leden worden ze ter plaatse 

uitgedeeld. 

 

3. Notulen ledenvergadering van d.d. 6 maart 2019   

Evert Steensma vraagt hoe het staat met het privacy beleid. Dit ligt ter inzage 

en komt op de site. De notulen worden vastgesteld met dank aan de se-

cretaris, Theunie de Smit. 

 

4. a. Jaarverslag penningmeester over 2019   

De penningmeester, Jan Willem Kooistra geeft een  toelichting op zijn 

verslag, dat in het jaarboek is afgedrukt.  Dit jaar hebben we een positief 

saldo van € 883. We hebben dit jaar een plasdras pomp van € 2500. De giften 

die we hiervoor hebben ontvangen zijn: Rabobank € 1800 en Stichting 

Jonkvrouw Bas Backer € 800. En een nieuw lid, mevr. Hiensch uit Zwijn-

drecht schonk ons haar vakantiegeld van € 249,06  Hulde !!!   Er zijn in 2019 

186 leden die via de automatische incasso betalen. We hebben er 9 nieuwe 

leden bij en er zijn 12 opzeggingen geweest. 
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Na 2 termijnen heeft onze penningmeester besloten om te stoppen en het 

stokje aan een ander over te dragen, een nieuwe penningmeester kan een 

goede start maken met  een automatische incasso van de meeste leden en een 

positief  banksaldo. Hij bedankt de sponsoren voor hun bijdragen.  
 

4 b. Verslag en benoeming kascommissie 

De kascommissie, bestaande uit  Evert Steensma en Durk Venema heeft de 

boeken gecontroleerd en prima in orde bevonden. Bij deze kan het bestuur 

de penningmeester decharge voor 2019 verlenen. Wel geeft de commissie 

het advies om voor de plasdraspomp, als deze wordt uitgeleend,  een vergoe-

ding te vragen. 

Benoeming kascommissie: Evert Steensma treedt af en Wybren de Boer  

meldt zich aan en wordt als nieuw lid van de kascommissie benoemd. 

Applaus!  
 

5. Bestuursverkiezing     

Aftredend en niet herkiesbaar zijn  de secretaris Theunie de Smit en de pen-

ningmeester Jan Willem Kooistra. Pieter bedankt Theunie en Jan Willem 

voor hun werkzaamheden voor de vogelwacht met een cadeautje. Johan en 

Cor gaan door tot 2022. Jan Willem maakt zijn werkzaamheden af tot au-

gustus. Er is nog geen opvolger gevonden. 

 

Gelukkig hebben we wel een nieuwe secretaris gevonden: Marion Nier-

strasz. Marion woont sinds 3 jaar in Balk, maar is al vanaf 1977 in Friesland 

met de vakanties, meestal op het water. Ze heeft vele veranderingen in het 

landschap zien optreden, in het land werd het steeds stiller, nam het aantal 

vogels af en op het water werd het steeds drukker. Ze is zeer geïnteresseerd 

in de natuur en heeft zich het afgelopen jaar al met de jeugdvogelwacht 

beziggehouden. Ze wil zich graag verder inzetten voor onze vogelwacht. 

Marion wordt met applaus aangenomen als nieuwe secretaris.  

 

6. Verslag werkgroep weidevogels  

Johan Deinum geeft een toelichting op het verslag dat uitgebreid  in het 

jaarboek staat. Op de ontwikkelingen van het plasdras gebied komt hij na de 

pauze terug.   

Voor de nazorgers wordt er op 25 april  een bijeenkomst georganiseerd in 

Teernstra, net als het vorige jaar ’s morgens. Eerst een evaluatie van het sei-

zoen met koffie en koek en daarna gezamenlijk het land in. De uitnodiging 

volgt nog.      
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7. Verslag werkgroep kerkuilen en roofvogels  

 Aan het verslag in het jaarboek is weinig toe te voegen. 

  

8. Jeugdvogelwacht  

Marion geeft een toelichting.  Dit jaar is de commissie heel enthousiast aan 

de gang gegaan. Het begon met een fietstocht naar het plasdras gebied, waar 

kinderen met hun ouders meekwamen. Hetzelfde gold voor Effe Boeren en 

de lammetjesdag.  In aansluiting op de vogelwachtdag besloten ze om er nog 

een bezoek aan de Workumer waard en het Skrok vast te koppelen.  De hele 

dag was een groot succes. 
 

De draad met de scholen is weer opgepakt. In het Hazzeleger zijn vogel 

hokjes getimmerd, In de Ludgerusschool is ondersteuning geboden bij het 

roofvogelproject.  
 

Ook met de Bolster zijn contacten gelegd. Verder is er samenwerking met 

Staatsbosbeheer opgezet, met de boswachter Marjan Kommer zal een project 

worden gedaan. Volop activiteiten  dus. Bovendien zal onze vogelwacht met 

de BFVW de jeugdvogelwachtdag gaan organiseren. 

  

9. Excursie 

De excursie die eerder op het programma stond en toen niet door kon gaan 

vanwege ziekte staat nu gepland op 16 mei. Gerard heeft contact gelegd met 

Anne Ferwerda. Het is een tocht op een praam langs de Sneker simmer 

polders, het wordt een leuke tocht met veel vogels en een enthousiaste 

verteller. Ook geschikt voor mensen die minder goed ter been zijn. Er gaat 

een intekenlijst rond. 

  

10. Rondvraag 

Meine de Vries vraagt hoe het resultaat van de wildcamera is geweest. Dit 

komt na de pauze aan de orde.  

Pieter wil zijn motivatie duidelijk maken: hij heeft 50 jaar genoten van het 

aaisikjen, is heel enthousiast en wil iets terug doen. 

Puzzel   winnaar is P. Dölle, hij krijgt een foto, die wordt hem thuis bezorgd. 

 

Pauze tot 20.30 uur.  
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Inmiddels zijn er  zo’n 44 mensen aanwezig voor de presentatie van Johan 

Deinum over een project, waarin de Vogelwacht nauw samenwerkt met de 

boeren voor de bescherming van de weidevogels en haar jongen. 

Het eerste beeld geeft de teruggang weer van de soorten tot 2016 : Kievit 

35%, Grutto 50%, scholekster 63%, en de tureluur 28% 

Het Nazorggebied bestrijkt een gebied tussen Wijckel en Ypecolsga , het 

Sloter-meer en het Fluessen. Het  gebied valt onder het collectief  Westergo, 

waarin organisaties als Bosk&Greide, agrariërs, vogelwachters en jagers 

samenwerken, met als doel een leefbaar agrarisch gebied  neer te zetten met 

oog voor natuurontwikkeling. 

De vier hoofdrolspelers komen  in beeld: de kievit, de grutto, de tureluur en  

de scholekster. 

Daarna nog 19 soorten, die in mindere mate worden gezien, zoals de veld-

leeuwerik, de gele kwikstaart, de wulp, de kluut, en een groot aantal eenden 

soorten, zoals de slobeend, de kuifeend, de zomertaling, wintertaling, de 

bergeend. 

Johan schetst de ideale situatie van een weidevogelgebied van 1000 ha met 

daarin : 

* Een hoge waterstand 

* Plasdrasgebieden 

* Ruige mest verspreiding i.p.v. injectie van drijfmest. 

* Kruidenrijk grasland  i.v.m.  de aanwezigheid van genoeg insecten voor de 

kuikens. 

* Een uitgestelde maaidatum tot 15 juni.  

* Een actief predatiebeheer. 

Daarbij onderstreept hij het grote belang van gesprekken met de boeren. Zij 

zijn de mensen, die een uiterst belangrijke rol hebben in het weidevogel-

beheer. 

In het  getoonde plasdrasgebied met kruidenrijk grasland zijn een groot 

aantal afspraken gemaakt . Hierin wordt  in  2020 mogelijk  positief zichtbaar 

wat de afspraken hebben opgeleverd.  

Op de kaart wordt een mooi overzicht gegeven, waar de broedparen van de 

kieviten de scholeksters, de grutto’s en de tureluurs zich bevinden. 

De aanwezigheid van de grondpredatoren, zoals de vos, de steenmarter, de 

hermelijn, de wezel , bruine rat en verwilderde kat is mooi in beeld gebracht. 

Daarnaast  de luchtpredatoren, zoals de kraai, de buizerd, de kiekendief, de 

reiger en de ooievaar. 

In het gehele samenspel hebben de nazorgers een grote taak. Zij zorgen voor 

nestmarkering, houden alarmtellingen, brengen predatie in kaart.  
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Door het houden van alarmtellingen is zichtbaar, of broedparen het voor 

elkaar krijgen hun jongen groot te brengen. Voor de grutto geldt, dat een 

grutto ongeveer  1 jong  moet voortbrengen. Ze maken hierbij gebruik van 

de nieuwste ontwikkelingen, zoals de inzet van drones, het plaatsen van 

wildcamera’s. 

Het overzicht van de 4 hoofdsoorten toont het volgende beeld tussen 2015-

2019; Kievit van 38 naar boven de 75; Grutto van 18 naar boven de 45; 

Scholekster van 15 naar 15 is stabiel, met een teruggang van 2018-2019; 

Tureluur van minder dan 5 naar meer dan 10. Op de gehele situatie is de 

plaatsing van de plasdraspomp van doorslaggevende betekenis. Deze is 

mogelijk gemaakt door donaties en een nauwe samenwerking tussen de 

Vogelwacht en Bosk&Greide. In 2020 is een tweede pomp gerealiseerd. 

 

De samenvatting van de gehele presentatie: Succes wordt gerealiseerd door 

samenwerking van de  partners,  hierbij nogmaals genoemd: Vogelwachters, 

Agrariërs, Bosk&greide en jagers.  

 

Voor alle aanwezigen was het een boeiend  verhaal. Een  presentatie  met  

prachtige beelden  van alle belanghebbende figuren  te weten de vogels, de 

predatoren en de mensen in het gebied. 

 

Pieter bedankt de spreker en sluit hiermee de avond, die verder informeel 

wordt voortgezet. 

 

Theunie de Smit, notulen vergadering 

Marion Nierstrasz,  het verslag van de presentatie 
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Afscheid als penningmeester 

Dit is de laatste keer dat jullie van mij als penningmeester het financieel 

overzicht krijgen. Na 6 jaar de financiële administratie van de vogelwacht te 

hebben gedaan draag ik het financiële gedeelte nu over aan Janny de Boer. 

Ik wens Janny alvast veel succes toe!  

 

Het corona jaar 2020 was een bijzonder jaar. Alle activiteiten die georga-

niseerd waren gingen jammer genoeg niet door. Daardoor hebben wij weinig 

kosten gemaakt en dat is de reden dat we het jaar 2020 met een positief saldo 

van € 1.333,- hebben afgesloten. Hopelijk zijn de berichten over 2021 wat 

positiever. Met de komst van de vaccins kunnen de activiteiten en excursies 

hopelijk weer worden opgepakt. Met een saldo van ruim € 10.000,- hebben 

wij meer dan voldoende reserves om tegenslagen verantwoord op te vangen. 

Bovendien vertoont ons ledenbestand een stijgende lijn wat positief is voor 

de toekomst.  

 

Met veel plezier heb ik de afgelopen jaren mijn werkzaamheden als penning-

meester van de vogelwacht Balk en omstreken uitgevoerd.  

 

Hierbij wil ik de bestuursleden die ik tijdens deze periode heb leren kennen 

bedanken voor de prettige samenwerking. Het bestuur van de vogelwacht 

Balk en omstreken wens ik alle goeds en veel succes voor de toekomst toe. 

Als laatste wil ik de leden bedanken voor het vertrouwen dat men gedurende 

deze jaren in mij gesteld heeft. 

 

Jan Willem Kooistra 

 

 

 

 

 

 

 

 

      Woerd en vrouwtjeseend  



18 

Voorstellen nieuwe penningmeester Janny de Boer 

Ik wil me even voorstellen. Sinds vorig jaar september mag ik deel uitmaken 

van het bestuur van de Vogelwacht Balk en omstreken. Langzamerhand mag 

ik het stokje over nemen van penningmeester Jan Willem Kooistra. Hij heeft 

mij op een voortreffelijke manier daarin begeleid.  

 

Ik ben opgegroeid in Balk aan de Luts waar nu de Hema staat. Daarna een 

tijd in Leeuwarden en heel lang in Sneek gewoond. In 2008 ben ik weer in 

Balk terecht gekomen, maar na veel woonplezier aan De Mieden ben ik vorig 

jaar verhuisd naar Scharnegoutum, zodat ik wat dichter bij mijn kinderen en 

kleinkinderen woon. 

 

Ik ben een natuurliefhebber, maar over vogels moet ik nog veel leren. Ik 

merk de passie voor vogels bij de bestuursleden en ga daar graag in mee. Ik 

ben nu nog druk met werk, maar ga binnenkort met pensioen. Dan heb ik 

alle tijd om mij in de vogelwereld te verdiepen. 

 

De financiële kant is bij mij bekend. Ik hoop daarom dat ik het penning-

meesterschap net zo goed kan vervullen als dat Jan Willem dit heeft gedaan. 

Ik ga mijn best doen. 

 

Janny de Boer 
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Verslag van de Werkgroep Roofvogels 

Willem Louwsma stopte begin 2020 met het inventariseren en ringen van 

roofvogels en uilen na een inzet van maar liefst 34 jaar. Vanwege zijn 

gezondheid was Willem genoodzaakt om te stoppen. Willem is vanaf 1986 

een enorme drijfveer van de werkgroep. Als ik het goed heb ringde Willem 

op 27 juni 1986 zijn eerste roofvogels; een nestje van vier jonge torenvalken 

in de Heanmar te Koudum. In de gehele periode van 34 jaar ringde Willem, 

naast natuurlijk de vele steltlopers en ganzen, maar liefst bijna 22.000 

roofvogels en uilen. Het gaat om de soorten bruine kiekendief, havik, sper-

wer, buizerd, torenvalk, boomvalk, slechtvalk, bosuil, ransuil, velduil, steen-

uil en kerkuil. Echt een enorme prestatie deze jarenlange inzet! 
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Willem Louwsma met twee geringde kerkuilen 

(foto T. Leenes 20 juni 2009) 

 

Het broedseizoen 2020 was voor de muizenspecialisten, zoals buizerd, 

torenvalk, kerkuil, ransuil en velduil, na het top jaar 2019 ‘slecht’. Hoewel 

er in de winterperiode 2019/2020 nog aardig wat veldmuizen in het land 

aanwezig waren stortte de populatie aan het begin van het broedseizoen in. 

Velduilen kwamen bij ons niet tot broeden. Bij de torenvalk werd gemiddeld 

per nest één jong minder groot gebracht dan in goede veldmuisjaren. Nabij 

Koudum werd voor het tweede jaar succesvol gebroed door een paartje 

zeearenden. Er vlogen twee jongen uit. Ook het paartje slechtvalken op de 

zendmast van Spannenburg wisten weer drie jongen groot te brengen. 

 

De laatste jaren is er een gebrek aan enthousiaste leden en worden niet meer 

alle terreinen binnen het werkgebied afgezocht. Met het stoppen van Willem 

Louwsma, en ook zijn rechterhand Theo Leenes, is dit nog weer veel groter 

geworden. 
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De gevonden aantallen geven daardoor niet meer een representatief beeld 

van de roofvogelbevolking en ontwikkeling en worden daardoor ook niet 

meer in dit verslag opgenomen. Durk Venema ringde in het zuidwesten van 

Friesland 10 haviken, 3 sperwers, 9 buizerds, 46 torenvalken en 3 slecht-

valken. 

 

Namens de Werkgroep Roofvogels 

  

Durk Venema 
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Verslag  Jeugdvogelwacht  2020 

Ook voor de Jeugdafdeling is 2020 een bijzonder jaar geworden. Er zijn ver-

schillende initiatieven ondernomen actief met de kinderen  bezig te zijn.  

 

Actie Syb Meekma 

Een prachtige actie kwam van één van de Jeugdleden zelf, Syb Meekma. Hij 

zorgde ervoor, dat  een zandberg bij zijn huis tot oeverzwaluwkolonie  werd 

omgebouwd. De vogels hebben op die plaats  twee legsels kunnen grootbren-

gen. Er wordt nu gekeken naar een geschikte nieuwe plek. 

  

Contact scholen 

Met de drie basisscholen in Balk zijn afspraken gemaakt samen iets  met de 

Jeugdvogelwacht te ondernemen. 

 

Onder leiding van Joop van der Galiën is op de Ludgerusschool over uilen 

gesproken. Er zijn uilenballen gedetermineerd en in het voorjaar zouden we 

terugkomen voor een les over ransuilen. Helaas zorgde Corona ervoor, dat 

dit niet meer verder uitgewerkt kon worden. 

 

Op it Hazzeleger  zijn nestkastjes gemaakt. Bij het timmeren werkten  de 

kinderen met veel enthousiasme. Deze nestkastjes zijn met de leerlingen 

opgehangen in het Balksterbos. Na de Zomervakantie zijn de huisjes met 

dezelfde kinderen schoongemaakt. De helft van de 17 huisjes bleek bewoond 

te zijn geweest. 

 

Op de Bolsterschool  konden, helaas door de sluiting van de school wegens 

Corona, geen nestkastjes  meer getimmerd worden. 

 

Johan  en Gerard bedankt  voor de verzorging van de bouwpakketen. Deze 

worden zeker  in het nieuwe jaar door de leerlingen in elkaar gezet. 

 

Op het Gaasterlandcollege loopt een afspraak informatie te geven aan de 

brugklasleerlingen. 
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Contact met de boswachter in Oudemirdum 

Er is samenwerking gezocht met de boswachter in Oudemirdum en er 

stonden het afgelopen jaar een aantal afspraken gepland. Op de mooie Flyer, 

door Johan van Deinum verzorgd, stonden deze de activiteiten voor 2020 

genoteerd. Het komend jaar gaan we opnieuw aan de slag. 

 

Contact met de kinderen in het bungalowpark Markant 

Het afgelopen jaar zijn door Gerard Jellema en Jan Galema vogelhuisjes 

opgehangen in het bungalowpark Markant. De wens was de kinderen van 

het bungalowpark te betrekken bij het onderhoud hiervan. Aan het eind van 

het seizoen zijn de vogelhuisjes wel schoongemaakt.  Helaas is het dit jaar 

niet gelukt de kinderen dit te laten doen. 

 

De ogen en oren blijven gericht op alles wat  om ons heen vliegt en loopt. 

 

Via een nieuwsbrief proberen we het contact met de Jeugdleden gaande te 

houden. 
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Jeugdactiviteiten in 2021  

In deze onzekere tijd zijn we ons 

bewust, dat veel  afhangt van de 

ontwikkelingen rondom het 

coronavirus en de  coronamaatregelen 

van de regering. Via de mail zullen we 

de ouders en  kinderen op de hoogte 

houden van de plannen. Hierbij is het 

belangrijk dat u uw e-mailadres 

doorgeeft aan ons. 

 

Het komend jaar pakken we de 

activiteiten die zijn blijven liggen  

weer op. Allereerst een bezoek aan 

 de boerderij van boer Douwe Albada 

voor een kennismaking met het 

weidevogelgebied rondom de 

boerderij.  

 

We willen, waar het kan, aansluiten bij activiteiten van Staatsbosbeheer. 

De kinderen, die in de vakantiehuisjes op het Markant terrein komen, 

betrekken we bij de plannen. Met de scholen onderhouden we contacten 

over het in elkaar zetten van vogelhuisjes en het onderhouden hiervan. 

 

Activiteiten voor jeugdleden, evt. met ouders en  vrijwilligers  

Bezoek aan de boerderij van  Douwe Albada en 

 het plaatsen van scholeksterborden.  

Voorjaarsvakantie. Datum:  24 en 27 -02-2021 

 

Bezoek aan Plasdras gebied. 

Datum en tijdstip nader te bepalen. 

 

Slootjes excursie samen met Staatsbosbeheer. 

Datum: 12-06-2021 

 

Bezoek aan het Zee arendsnest Koudum. 

Datum en tijdstip nader te bepalen. 
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Excursie it Swin    o.l.v. de boswachter. 

Juli/augustus 2021 

 

Bezoek Fûgelhelling. 

Datum en tijdstip nader te 

bepalen. 

 

Bijwonen van het ringen van uilen. 

Datum en tijdstip nader te bepalen. 

 

 

 

Hoornaar 

In het Harichsterbos ver-

zorgt de Vogelwacht Balk 

al jaren vogelhuisjes. Re-

gelmatig worden de huisjes 

bezocht door dieren, voor 

wie ze niet ontworpen zijn. 

Een boosdoener is bijvoor-

beeld de boommarter en de 

bonte specht. Een pvc-pijp-

je kan een oplossing bieden 

om te voorkomen, dat de 

marter binnenkomt.  

 

Dit jaar kreeg een van de 

huisjesheel bijzondere be-

woners. Een kolonie hoor-

naars. Hoornaars leven e-

venals andere wespensoor-

ten slechts een seizoen. 

Lang genoeg om het vogel-

huis geheel onbewoonbaar 

te maken. 

 

 



29 

Vogelhuisjes geplaatst op het terrein van Markant 

Met de bewoners van het bungalow-

park Markant onderhoudt de Vogel-

wacht Balk fijne contacten.  

 

Een succesvolle  actie in 2020 was het 

plaatsen van een aantal vogelhuisjes. 

Gerard Jellema en Jan Galema zijn 

hiermee druk bezig geweest. 

 

Gezien de broedresultaten hebben de 

vogels op het terrein net zo’n fijn on-

derkomen gevonden als de bewoners 

van de bungalows.  

 

 

Hierbij het resultaat opgetekend op 19 mei 2020 

Aan het eind van het seizoen zijn alle  huisjes schoongemaakt.  

En nu opletten, wie in 2021 komt broeden. 

hoknummer vogelsoort Broed resultaat 

   1 koolmees 10  jongen 

  2 koolmees  7  eieren 

  3 koolmees  8  eieren 

  4 niet bewoond  

  5 koolmees  8   jongen 

  6 ringmus  6   jongen 

  7 pimpelmees 10 jongen 

  8 pimpelmees 10 jongen 

 9 koolmees 10 jongen 

10 ringmus uitgevlogen 

11 ringmus   5  jongen 

12 ringmus   5 jongen 

13 koolmees   8 jongen 

14 pimpelmees 10 jongen 
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Oeverzwaluwen in Balk  

2020 was Balk even een  mooi nestelgebied voor een kolonie oeverzwa-

luwen. Het heeft behalve veel zand ook de belangstelling voor deze bijzon-

dere vogels aangewakkerd. 

 

Oeverzwaluwen nestelen in steile wanden van natuurlijke oevers of, veel 

vaker in afgravingen, gronddepots of andere gevolgen van menselijke 

bedrijvigheid. Omdat geschikte broedgelegenheid doorgaans maar korte tijd 

beschikbaar is, zijn jaarlijkse verplaatsingen van kolonies aan de orde van 

de dag. Ook de landelijke aantallen variëren enorm, met rond de eeuw-

wisseling in gunstige jaren tot 30.000 paren maar in andere jaren nog niet de 

helft.  

 

De eerste Oeverzwaluwen komen in maart aan. Vanaf juli ontstaan gemeen-

schappelijke slaapplaatsen, doorgaans in rietvelden. De meeste kolonies 

worden in augustus verlaten. In dezelfde maand en in september wordt de 

doortrek ondernomen. 
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Op 28 april stond voor het eerst een stukje over deze zomergasten in de  

Balkster Courant.  

 

Mede door de oplettende houding van de 10 jarige Syb Meekma heeft een 

groep oeverzwaluwen een mooie nestgelegenheid gevonden aan de 

Noardwal in Balk.  

 

De oeverzwaluwen hebben ruim 25 nesten gegraven en twee legsels groot 

kunnen brengen. Al die tijd is het stuk land met rust gelaten.  

 

Een jaar verder proberen we een nieuw onderkomen te vinden voor deze 

gasten, want het stuk land wordt inmiddels gereed gemaakt voor huizen-

bouw. De ogen zijn gericht op de oever bij het Slotermeer, waar een huis-

zwaluwtil is geplaatst. 
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Verslag van de Werkgroep Weidevogels 

Het eerste ljipaai werd in 2020 op 2 maart in Bruchem, in Gelderland, gevon-

den. Om 11.30 uur werd de vondst gemeld bij LandschappenNL. Het ei (uit 

een nest met twee eieren) is gevonden op een maisakker. Michel van der 

Goot (25 jaar) uit Hemelum heeft 8 maart 2020 om 15:12 uur het eerste 

ljipaai van Friesland gevonden op een maisakker tussen Kolderwolde en 

Oudega, in ons Vogelwachtgebied! De eerste registratie van een eigen 

vogelwachter binnen ons wachtgebied was van Siemen Zeldenrust. Hij vond 

op 19 maart een nestje met eieren van de ljip. 

 

In maart kregen we ook te maken met de coronapandemie. Hoewel het in-

dividuele nazorgwerk door kon gaan, moesten we onze jaarlijkse weide-

vogelbijeenkomst af lassen. Zoals geschreven konden we individueel ge-

lukkig wel het veld in. Het lijkt er zelfs op dat we vanwege de corona-maat-

regelen meer actief zijn geweest in het veld dan voorgaande jaren. Met name 

is er meer gelet op het broedresultaat van eenmaal gevonden nesten. 

 

Inventarisatiegegevens weidevogels 

In totaal werden binnen onze vogelwacht in het broedseizoen van 2020 maar 

liefst 322 nesten van kievit, 59 nesten van grutto, 31 nesten van scholekster 

en 15 nesten van tureluur geregistreerd in het BFVW-registratiesysteem. De 

uitkomstresultaten waren (per rayon) sterk wisselend. Het geregistreerde 

nestresultaat van deze vier hoofdsoorten is als volgt: 275 onbekend, 115 

uitgekomen, 37 verloren door predatie en 35 verloren door overige oorzaken. 

 

De overzichten in de navolgende grafieken geven het aantal broedparen weer 

dat gebaseerd is op de rayons 1 tot en met 17 met een totaal oppervlak van 

1.545 hectare (ons totale geregistreerde nazorggebied ligt boven de 2.100 

hectare). Het betreft de rayons die al vele jaren goed worden nagelopen. 

Nesten worden opgezocht en aan het einde van het seizoen worden de aan-

tallen broedparen geschat. Hoewel de aantallen per vogelsoort jaarlijks wis-

selen lijkt de afname, na het diepte punt in 2011, te zijn gestopt. De grafieken 

spreken verder voor zich. 



34 

Aantal broedparen van de kievit (zwart) en de grutto (rood) over de 

periode 2005 tot en met 2020 (rayon 1 t/m 17) 

 

  
Aantal broedparen van de scholekster (geel) en de tureluur (roze) over de 

periode 2005 tot en met 2020 (rayon 1 t/m 17) 

 

  
Het opgetelde aantal broedparen van de kievit (zwart), de grutto (rood), de 

scholekster (geel) en de tureluur (roze), per 100 hectare over de periode 

1990 tot en met 2020 (rayon 1 t/m 17) 
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Naast de vier hiervoor genoemde soorten zijn dit jaar binnen ons wachtge-

bied ook nesten en broedparen van veldleeuwerik (19), graspieper (9), gele 

kwikstaart (7), wilde eend (17), slobeend (1), krakeend (1), knobbelzwaan 

(2), kluut (1), meerkoet (10), waterhoen (2) en kwartel (2) geregistreerd. 

Tijdens het broedseizoen werd éénmaal een velduil gezien. 

 

De nazorgcoördinatoren 

 

  

Eieren kievit 

Pimpelmeesnestje 
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Mozaïek De Warren  

In 2015 is op initiatief van Bosk en Greide gestart met de aanleg van een 

weidevogelbeheergebied in de Warren nabij Balk. Een nauwe samen-

werking tussen boeren, vogelwachters en jagers om de terug gang van de 

weidevogels een halt toe te roepen.  

 

Het gebied ligt ten noorden van Balk, rond de provinciale weg N928 van 

Balk naar Woudsend. Het totale weidevogelgebied beslaat ca. 300ha. De 

percelen waar beheer op uitgevoerd wordt is ca. 160 ha. Uiteraard wordt er 

in de aangrenzende percelen ook rekening met de weidevogels gehouden. 

 

Al jaren maken we een positieve ontwikkeling mee, zowel met de boeren als 

met de aantallen weidevogels in het gebied. Onderstaande grafiek en tabel 

laten de gestage groei van broedparen binnen het gebied zien. 

 

 
 

aantal broedparen 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

Kievit 50 67 67 75 76 81 

Grutto 25 23 38 39 47 43 

Scholekster 7 17 10 14 10 11 

Tureluur 6 3 15 6 13 20 

 88 110 130 134 146 155 
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Vernatting 

Weidevogels moeten hun voedsel, hoofdzakelijk wormen, in de bovenste 

lagen van de grond vinden. Hoe droger het is, hoe dieper de wormen in de 

grond zitten. Daarom is het van groot belang dat er voldoende gebieden 

vochtig zijn. 

 

Ieder jaar proberen we meer gebieden te voorzien van plas-dras pompen. 

Momenteel staan er 6 en de 7e zal binnenkort geplaatst worden. In overleg 

met de boeren kunnen dan greppels of eventueel delen van percelen tijdens 

het broedseizoen vernat worden.  

 

Als vogelwacht zijn we erg blij met de welwillendheid van de boeren hier 

in! 

 

Ook voor de kuikens zijn deze natte gebieden zeer belangrijk omdat hier veel 

insecten op af komen welke de jongen nodig hebben om te groeien. 

 

 
Kievitskuiken op zoek naar insecten 
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Predatie onderzoek steenmarters 

Ook in 2020 hebben we mee gedaan aan het provinciale onderzoek naar de 

predatie van steenmarters van nesten van weidevogels. Infrarood camera’s 

worden bij de nesten geplaatst om dag en nacht te kunnen registreren door 

welke predator het nest wordt leeggeroofd. De provincie heeft hier 8 

camera’s voor beschikbaar gesteld. Ook de vogelwacht en Bosk en Greide 

hebben elk 2 camera’s aangeschaft. 

 

We hebben in totaal 19 nesten kunnen volgen met de 8 camera’s van de Pro-

vincie. 

 

 Uitgekomen Predatie 

vos 

Predatie 

wezel/ 

hermelijn 

onbekend verlaten 

Kievit  7 2 1  1 

Grutto 1 2  1  

Tureluur 2     

Scholekster 2     

 

Daarnaast hebben we nog met 4 eigen camera’s ca. 10 nesten gemonitord. 

Er zijn hier zeker ook 3 nesten van de kievit door de vos gepredeerd en 1  

door hermelijn. 

 

Wederom hebben we dit jaar weer geen steenmarters op de beelden staan, 

terwijl wel zeker is dat er marters aanwezig zijn rond het gebied.  

 

De vos heeft dit jaar veel schade bij ons aangericht, maar door de inzet van 

de camera’s hebben we de jagers wel kunnen informeren. 

 

Deze hebben tijdens het seizoen (eind mei) nog 3 vossen kunnen schieten.  

Naast predatie hebben de vossen ook voor een schrikeffect gezorgd, waar-

door vooral veel grutto’s hun heil elders hebben gezocht. 
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Een vervolg aan het onderzoek van uit de provincie lijkt er niet te komen 

voor het gebied De Warren. Hierdoor zijn we aangewezen op de inzet van 

onze eigen camera’s. Wellicht zien we nog kans om extra camera’s te ver-

schaffen, opdat we de predatie beter in beeld kunnen brengen. 

 

 
Grutto met open nest op plas-dras 

 

 
Vos predeert bovenstaand grutto nest 
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Nestkastcontrole Wikelerbosk 

Inmiddels hangen er nog dik 50 nestkasten in het bos. Er hangen verschil-

lende types, namelijk mezenkasten, halfopen nestkasten en nestkasten be-

doeld voor boomkruipers. Op 2 mei hebben we alle nestkasten gecontro-

leerd en konden we vaststellen dat er 35 nestkasten bezet waren. In onder-

staande tabel de verdeling en het aantal eieren per soort. 

 

Resultaten controle mezennestkasten Wikelerbosk 2020 

vogelsoort aantal nesten aantal eieren Gemiddeld/nest 

koolmees 19 166 8.7 

pimpelmees 9 86 9.6 

boomklever 3 15 3.8 

Spreeuw 4 22 7.3 

totaal 35 289  

 

De aantallen en bezetting is vergelijkbaar met de vorige jaren.  

 

Voor komend seizoen hopen we uiteraard dat de bonte vliegenvanger, net 

als in 2019 zich laat verleiden om in één van de nestkasten te gaan broeden. 

We hebben deze tijdens de controle wel gehoord en gezien, maar hebben 

geen nest kunnen aantreffen. Ook de gekraagde roodstaart komt in het bos 

voor en het zou erg leuk zijn als deze eens in een nestkast gaat broeden. 

 

Johan Deinum & Harmen van Dijk 

 

          Gekraagde roodstaart 
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                       Jonge boomklevers 

Bonte specht 
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Activiteiten agenda  2021 Volwassenen 

Bij het opstellen van de agenda was nog veel onduidelijk door de corona epi-

demie. 

 

Algemene Ledenvergadering  

Datum en tijdstip  nader te bepalen. 

 

Waterpompen in werking stellen voor (greppel)vernatting ten  behoeve 

van de weidevogels. 

 

Fietsexcursie naar het Weidevogelbeheer gebied De Warren 

Op zaterdag 1 mei en (afhankelijk van de belangstelling) op zaterdag 8 mei. 

Vertrek per fiets 9:30 vanaf het Haskeplein. 

Opgave bij  Pieter Veenstra (06-22651817) 

 

Excursie  

Datum en tijdstip nader te bepalen. 

Onder voorbehoud 

 

Gaasterlandse Natuurweek-Stand Vogelwacht bij de Groene markt  

Datum en tijdstip nader te bepalen. 
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Puzzel – Woordzoeker 

Maak de woordzoeker “Vogels” op deze bladzijde. Als alle woorden zijn 

doorgestreept, vormen de overgebleven letters een woord. Zet dit woord op 

een briefje (vermeld ook uw naam en adres) en lever dit briefje uiterlijk 

woensdag 14 april in bij de voorzitter of mail het naar:  
 

vogelwachtbalk@hotmail.com 
 

Uit de goede oplossingen wordt tijdens de algemene ledenvergadering een 

prijswinnaar geloot. 

 

 

mailto:vogelwachtbalk@hotmail.com


  



 


